


1 
 

 



2 
 

 



3 
 

  کان مَّال اسمُ وَّ ل یفضت َّال سمُا   لد َّرسُ الأَّو َّلُ=ا 

 

 اسم التفضیل:

 کلمه تفضیل بر وزن تفعیل مصدر باب تفعیل و از ریشه ف  ضل به معنی برتری دادن است.

را با هم مقایسه کنیم و برتری یکی را بر دیگری بیان  ئهرگاه بخواهیم دو شخص یا دو ش:اسم تفضیل تعریف

 کنیم از اسم تفضیل استفاده می کنیم.

 مثال:)فاطمه از زهرا بزرگتر است(یا)این درخت از آن درخت کوچکتر است(

.اسم تفضیل است بزرگتردر جمله ی اول کلمه ی   

.اسم تفضیل استکوچکتر  درجمله ی دوم کلمه ی  

:تفضیلطریقه ساختن اسم   

 اسم تفضیل از ریشه سه حرفی فعل ها گرفته می شود بدین صورت که:

 در مذکر         ریشه سه حرفی را بر وزن أ فع ل می بریم مانند)ک بُر /ا کب ر(،)ص غُر /أصغ ر(،)ح سنُ /أحس ن(

 در مونث         ریشه سه حرفی را بر وزن فُعلی می بریم مانند)ک بُر /کُبری(،)ص غُر /صُغری(،)ح سنُ /حُسنی(
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  درست است که در اسم تفضیل وزن مذکر با وزن مونث با هم متفاوت است اما =1نکته  

.استفاده کنیم "أفع ل"یعنی وزن  "مذکر"در مقایسه دو اسم مونث هم می توانیم از وزن   

به مثال زیر توجه کنید   

 فاطمة أکبرُ  مِن زهراءِ: فاطمه از زهرا بزرگتر است

: فاطمه از زهرا بزرگ تر استزهراء مِن کبریفاطمه   

البته دقت کنیم در صورتی که بخواهیم برای یک اسم مونث فقط صفت تفضیلی بیاوریم باید حتما از اسم 

 تفضیل مونث استفاده کنیم اما در مقایسه کردن آنها می توان از وزن مذکر هم استفاده کرد

نتیجه:اگر بخواهیم فاطمه و زهرا را با هم مقایسه کنیم می توانیم از وزن مذکر استفاده کنیم اما اگر بخواهیم 

فقط صفت بیاوریم و بگوئیم فاطمه ی بزرگتر یا زهرای کوچکتر در این صورت باید حتما از وزن اسم تفضیل 

.مونث استفاده کنیم  

ثال:م  

ی بزرگتره فاطمة الکُبری:فاطم  

 زهراءُ الصُغری:زهرای کوچکتر

 اما به صورت زیرجایز نیست از وزن أفعل استفاده کنیم.

الأکبر/زهراءُ الأصغر فاطمة  

    شیرین تر: أحل ی   بی نیازتر أغن ی:     والاتر: أعل ی شکل می آید: این گاهی وزن اسم تفضیل به:2 نکته

 باید این نوع کلمات را حفظ کرده و به آنها توجه داشته باشیم این کلمات بر وزن أفع ل بوده اند که تغییراتی در 

  .آنها بوجود آمده است

 همچنین گاهی وزن اسم تفضیل به شکل زیر می آید:

عزیزتر أ ع ز  :     گمراه تر:أ ض ل        کمتر:أ ق ل      دوست داشتنی تر أ ح ب  :   

 در این صورت حتما باید از وزن فُعلی استفاده کنیم
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در واقع این کلمات یک حرفشان تکرار شده است و بعد دو حرف در هم ادغام و به صورت تشدید درآمده اند 

أ حب ب ،أ قل ل ،أ ضل ل ،أ عز ز پس در اصل بوده اند:  

ض ل ل /ض ل   و... ق ل ل /ق ل  ، ح ب ب /ح ب  ،دقت کنیم ریشه و سه حرف اصلی آنها بوده است:  

  می بریمأ فاعِل  اسم تفضیلی را جمع ببندیم آن را بر وزنهرگاه بخواهیم : 3نکته 

 مثال:

أ کابرِ      ا کب ر  

  أ حاسِن      أ حس ن

  أفاضِل      أفض ل

أ راذلِ      أرذ ل  

مثال: قرار می دهیم و بقیه حروف وزن را می نویسیم ف ع لبرای این کار حروف اصلی را زیر   

 أ  ف ا عِ  ل

 

ل ضِ ا  فأ    

برترها         جمع        أ فاضِل         برتر        أفض ل  

بزرگترها        جمع         أ کابِر       بزرگتر         أکب ر  

:ترجمه اسم تفضیل  

فارسی است "ترین"و  "تر"اسم تفضیل همان صفت   

)مِن( ترجمه کنیم؟هر گاه بعد از اسم تفضیل حرف جر  "ترین"چه موقع   "تر"اما چه موقع   

  .ترجمه می کنیم "تر"بیاید اسم تفضیل را 

أفاعِل را جدا جدا می نویسیموزن   



6 
 

 مثال

از کوه دنا استبلندتر ج ب لِ دنِا:کوه دماوند  منِ أعلیج ب لُ دماوند   

است بزرگتر از سوره آل عمرانسورةِ آل عمران:سوره بقره أکب رُ مِن  ة ِسورةُ الب ق ر  

اما در صورتی که بعد از اسم تفضیل منِ نباشد و اسم تفضیل مضاف باشد و بعد از آن مضاف الیه باشد اسم 

 تفضیل "ترین" معنا می شود

ل:مثا  

.سوره در قرآن استبزرگترین سوره بقره  فی القرآن:ا کب رُ سورةٍ سورةُ الب ق رةِ   

.قاره در جهان است بزرگترینفی العال م:آسیا  أکبرُ قار ةٍ آسیا  

 از کجا تشخیص بدهیم اسم تفضیل مضاف است؟

ٍ  مجروراشته باشد و اسم بعد از آن نباید د تنوینو  ال اسم تفضیل  مثال:.اشدبٍ   

.برترین مردم سودمندترین آنها به مردم هستند أنف ع هُم لِلن اسِ: الناسِ  أفض لُ  

 مضاف   مضاف الیه

به اسم وصل شوند آن (ی، نا کم،کن  ، ما، کِ،ا، هما، هن  ، ک ، ک ، هم،ههما،ه)متصلقبلا گفتیم اگر ضمائر  نکته:

مضاف و هم مضاف الیه است لذا در ترجمه ،  أنف ع  اسم مضاف و ضمیر مضاف الیه است پس در مثال بالا:أنف ع هم:

.می گوئیم سودمندترین آنها  

و به معنی خوبتر و  ی اسم تفضیل دارندمعنادو کلمه خیر و شر به معنای خوبی و بدی گاهی :4 نکته

بیاید و یا خیر و  "مِن"  حرف جر  "خیر و شر"بعد از کلمه  .دقت کنیم معمولاًخوبترین،بدتر و بدترین می دهند

شر مضاف باشند و بعد از آنها مضاف الیه آمده باشد معنای اسم تفضیل می دهند و در واقع آنها را جز اسم 

دهیمتفضیل قرار می   
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 مثال:

                                 از هفتاد سال عبادت.بهتر است ساعتی تفکر  عبادةِ س بعین  س ن ةٍ:خیرٌ مِن ف ک ُرُ ساعةٍ ت 

آمده است( مِنبعد از خیر حرف جر)  

از هزار شب بهتر استألفِ ش هرٍ: لیلة القدر  خیرٌ مِنلیلةُ الق درِ   

مثل: مضاف باشندیا در صورتی که خیر و شر   

مضاف الیه(العملِ: مضاف، خ یرِ: .  )کارها بهترین بشتاب به سوی :خ یرِ الع م لِح ی   ع لی   

مضاف الیه(الأمور:مضاف، خیرُ: .  )کارها میانه ترین آنهاست بهترین أوس طهُا: الأمورِ خ یرُ  

:اسم مکان   

.پیدا است اسم مکان اسمی است که بر مکانی دلالت می کند همان طور که از اسم آنتعریف اسم مکان:  

دقت کنیم هر فعلی که انجام می شود در مکانی اتفاق می افتد پس ما از ریشه هر فعلی می توانیم اسم مکان 

.بسازیم  

 مثال:

)درس خواندن یک فعل است(م درس ةِ:محلی که در آن درس می خوانیم  

)کشاورزی یک فعل است(کشاورزی انجام می شودم زر عة:محلی که در آن زراعت و   

 طریقه ساختن اسم مکان:

را بر وزن های زیر می بریم:فعل  برای ساختن اسم مکان ریشه سه حرفی  

  مکان ساختن)کارخانه( = م صن ع        ساخت = ص ن ع           م فع ل

   سجده)مسجد(مکان  = م سجدِ         سجده کرد =س ج د           م فعِل

   محل نوشتن)کتابخانه( = م کت ب ة         نوشت = ک ت ب  م فع ل ة        
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اسم مکان م طب ع ة)محل چاپ/چاپخانه( ،م لع ب)محل بازی/ورزشگاه( ،م نزِل)محل نزول/خانه( : کلماتی مانند پس:

.هستند  

 برای ساختن اسم مکان از کدام وزن استفاده کنیم؟ 

قانونی خاص است اما نیازی به بحث پیرامون آن نیست زیرا از شما نمی خواهند اسم مکان البته این طبق 

.بسازید بلکه باید اسم مکان را در جملات پیدا کنید  

شما وزن های اسم مکان را حفظ کنید و در جمله هر کلمه ای که بر آن وزنها باشد مشخص کنید اسم  نتیجه:

.مکان است  

 مثال:

فی العبارةعی ن اسم المکان   

م تج ر  = جواب ِِِِِذلک م تج رُ زمیلی  

م غرِب، م شرِق =ِجوابِ    ر ب ُ الم شرِقِ و الم غربِ  

م کت بة =جواب      هذه الم کت بةُ ا کب رُ م کت ب ة فی العال مِ  

می بریم  "مفاعِل"هرگاه بخواهیم اسم مکان را جمع ببندیم آن را بر وزن :1 نکته  

 مثال:

 م نزِل       م نازِل               م جلِس       م جالِس          م   ف  ا  عِ   ل

ل  زِا    نم                                                                           
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 نکته کنکوری و تستی در این درس:

مانند:هستند اسم تفضیل نیستند أفع ل  هایی که بر وزن :رنگ1  

سیاه         أسو د           سفید         أبی ض           سبز        أخض ر  

 2:دقت کنیم کلمه "آخ ر" اسم تفضیل است و به معنی دیگر اما معنی اسم تفضیل ندارد.

 این کلمه در اصل "أ اخ ر" بوده است که دو حمزه تبدیل به آ شده اند و مونث آن اُخری)فُعلی(می باشد.

 3:آخِر بر وزن "فاعِل" و اسم فاعل است به معنی پایان و مونث آن "آخرِة" است.

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


